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CONSELL DE BARRI DE LA SAGRERA  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 

ACORDS 

21 de juny de 2022   18:30h 

Centre Cívic La Barraca   

 

Assistents 

Presidenta:  Lucia Martín. Regidora del Districte de Sant Andreu.  

Comissió de Seguiment: 

 

Elvira Juncosa. Consellera del  barri de La Sagrera del Districte de Sant Andreu. 

Marcos Rodríguez. Conseller GM Ciutadans. 

Carlos Rodríguez Escuredo. Conseller GM ERC  

Antonio Fortes. Conseller GM PSC  

Ximena Gadea. Consellera GM JxC 

Agustí Carrillo- AVV de La Sagrera 

Jose Cuella – Comissió de Festes de La Sagrera 

 

 

Assistents: 

 

Assistència total en el moment de màxima afluència:   25  

Ciutadanes i ciutadans:      4 

Representants d’entitats:      8  

Altres (consellers, tècnics i ponents)     13 

 

Representants de les següents entitats 

 

Jaume Matas- AVV de La Sagrera 

Maria Pérez- Torre de La Sagrera 

Agustí Camps- Comissió de festes de La Sagrera 

Jordi Casares- AAVV Meridiano Cero AMEC 

Núria Pérez-SAAC 

Margarita Riera – Mirada de Dona 

Ramon Crespo- Espai 30 

Roser Caritx- Espai 30 

Lluís Barthe –CC La Sagrera 

Elisabeth Ulibarri-Espai Jove Garcilaso 
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Maria Pérez- Torre La Sagrera 

Jordi Gimeno- GM Barcelona en Comú 

 

Tècnics Municipals i ponents 

 

Maria Gas Gerent 

Lucas Martínez. Director de Serveis a les persones 

Mònica Cano. Tècnica referent de La Sagrera  

Maria Moles. BIMSA 

Barceló Balanzó Arquitectes (projecte CEM La Sagrera) 

Josep Mercadé (projecte museïtzació Refugi) 

Ramon Colomer (projecte C/ Cortit) 

 

 

Ordre del dia 

1. CEM La Sagrera 
2. Museïtzació Refugi 
3. Urbanització Carrer Cortit 
4. Urbanització Torre del Fang 
5. Informe temes rellevants del barri 

6. Precs i preguntes  

 
 

1. CEM La Sagrera 

 

S’exposa amb el suport d’una presentació el projecte del CEM La Sagrera. 

S’exposa que constarà de dues parts diferenciades: zona d’aigües amb solàrium i zona 

d’activitat dirigides.  I la façana constarà de dos components principals: obra vista al 

sòcol i façana de fusta. 

 

La part baixa tindrà vestuaris, cafeteria, administració i les dues plantes de dalt tindran 

les zones d’activitat dirigida., amb una 1a planta amb sales de 120m i una a dalt de 

gairebé 500m2 per fer musculació 

Comptarà també amb una piscina exterior amb solàrium i 2 pistes de paddel. 

S’ha previst que les piscines es puguin cobrir més endavant, amb sistema retràctil. 

Hi ha zona de terrassa amb ombra a peu de piscina. 
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També està previst algun sistema d’energies renovable, coberta amb plaques 

fotovoltaiques i reaprofitament d’aigua entre d’altres. Tindrà una qualificació 

energètica molt alta. 

El calendari previst és el següent: a finals de 2022 es farà la licitació i a mitjans de 2023 

es començaria a construir. 

Les obres haurien de durar uns 18 mesos, als que cal afegir 3m, així que a l’estiu de 

2025 es podria fer ús. 

 

2. Museïtzació Refugi 

Projecte executiu 

Situat a la Torre de la Sagrera (ocupa part de l’edifici i de la calçada del C/ Clara Zetkin, 

té una situació estratègica. Des del 2014 que es descobreix i es veu la necessitat de 

conservar-lo. Consta d’uns 110m2 útils i 150m2 construïts. 

Té uns murs d’entre 17-20cm amb sostre en arc, una escala molt pronunciada que 

arriba a una gelera que se suposa que ja existia amb galeries tipus en forma de T. El 

segon accés que dona al C/ Clara Zetkin que està clausurat.  

Hi ha algunes actuacions complexes a nivell estructural. S’ha fet un estudi estructural 

exhaustiu i les conclusions han fet necessari construir una llosa de formigó de 15cm. Es 

podria posar un formigó colorejat per harmonitzar-lo amb el material del Refugi. 

A nivell museogràfic, es faran visites guiades d’un màxim de 6 persones atenent a la 

seva dimensió. També hi haurà elements que s’hi van trobar i s’afegiran elements de 

so i un element que faci de mirall. Hi haurà una mena de telescopi en un element 

vertical que servirà tant per ventilar com per fer d’element museogràfic. 

 

 

S’inclouran elements que miren per la seguretat, per evacuar i comunicar, així com 

Il·luminació indirecta. 

A nivell de calendari, la idea és licitar al juliol i a finals de 2022 començar obres que 

durarien al voltant de 6 mesos, amb previsió de finalització a mitjans de 2023. 

S’exposa  que no es  descarta que en un episodi de transformació es pugui plantejar fer 

actuació a l’exterior. El servei d’arqueologia té  aquesta preocupació i es va dir que 

quan es modifiqui l’estructura de carrer es pugui pensar a executar. 
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Davant les situacions que s’han donat respecte a  temes d’humitat, s’informa que es 

fan lectures d’humitat i es va poder arreglar la fuita que hi havia hagut a nivell de 

carrer. Hi haurà un punt de bombeig i una petita pendent per afavorir el camí de 

l’aigua.  

 

3. Urbanització Carrer Cortit 

 

Es tracta d’un Carrer petit de 150m2 de llargada, que va de la  Pl Masadas al C/ 

Portugal. La banda de Pl Masadas a C/ Açores es va arreglar. 

Es tracta d’un carrer que presenta una estructura típica de separar les voreres de la 

calçada amb aparcament i càrrega i descàrrega. 

Es proposa una pacificació de trànsit rodat donant prioritat als vianants. Plataforma 

única amb prioritat invertida, i fent desaparèixer els aparcaments. Quedaria una 

vorera de 180cm i de 150 per l’altra banda. 

L’arbrat canvia de costat per dissuadir a la reducció de velocitat dels vehicles, i els 

arbres triat seran avellaners turcs. L’enllumenat estarà enmig de l’arbrat. 

S’intercalaran arbres, fanals i bancs. 

La recollida d’aigües es farà al mig amb una rigola longitudinal i es posaran escocells 

allargats. Es farà una escomesa nova d’aigua, gas i previsió per poder soterrar noves 

instal·lacions 

Sobre la previsió de calendari, exposen que les obres ja estan en licitació , al setembre 

octubre ja hi haurà contractista i seran d’octubre i tenen previsió de 6 mesos. 

S’exposa que fa molts anys es van pactar uns colors determinats, vermellosos  i ara no 

es veuen al projecte, i es diu que finalment la direcció de les obres acaba triant, es 

recull la petició. 

Es genera debat sobre la tipologia d’arbrat, però no hi ha consens més enllà de dir que 

els tarongers són bruts i perillosos. 

També es genera debat al voltant de la proposta de bancs de pedra. Es comenta que 

són molt incòmodes, i a la part buida de sota quedarà brutícia, a La Sagrera tenen un 

antecedent amb aquesta tipologia de banc, ja que a Jardins d’Elx van durar poc. 

Comenten que el banc de pedra és dissuasor per tal que els cotxes no aparquin.   

Serà un carrer un punt elevat i per tant a l’encreuament amb Pacífic farà que baixi la 

velocitat. 
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Respecte a la possibilitat que es fes al C/ Açores s’explica que aquest projecte no tenia 

dotació pressupostària i malgrat tot s’ha pogut fer, ja que hi havia elements important 

que el feien prioritari, com les voreres que no complien normativa. 

 

4. Urbanització Torre del Fang 

Previ a la realització del Consell s’informa que aquest punt no es podrà desenvolupar 

per impossibilitat d’assistència de BSAV. 

5. Informe Regidora 

- S’exposen els projectes finalitzats: 

-Urbanització entorns biblioteca: l’ha dut a terme BSAV per encàrrec de districte i ha 

significat un canvi molt important per fer més acollidora la biblioteca respecte al barri. 

-Urbanització C/ Josep Estivill: s’ha finalitzat amb una inversió d’1’5 milions d’euros. 

-Dins el projecte Protegim les escoles, s’ha dut a terme la intervenció als voltants de 

l’escola El Sagrer i l’EBM Icària.  

 

- S’exposen els projectes que hi ha en marxa: 

-Espai 30: S’ha consensuat les actuacions a fer, es mantenen els metres quadrats i 

s’adequarà l’espai a nivell d’accessibilitat i d’actuació per eliminar el fibrociment. 

Actualment s’estan preparant els plecs, es licitarà la tardor del 2023 i es preveu que 

l’inici de les obres sigui el primer trimestre del 2024, amb un pressupost d’1’2 milions 

d’euros. 

-Procés transformació Meridiana: En breu finalitzaran les obres del tram comprès 

entre el C/ Mallorca i el C/ Josep Estivill. El proper tram serà des de Josep Estivill fins al 

C/ Felip II, i s’iniciaran a la tardor. El dia 13 de juliol es farà convocatòria per a fer una 

sessió monogràfica. 

-Carril Bici St Andreu Sud-Sagrera Sud: s’està executant i té prevista la seva finalització 

a finals d’any, amb un pressupost de 1’1milions d’euros. 

-Superilla: S’han anat fent reunions del Grup Motor i es pretén presentar les 

conclusions al proper Consell de Barri. 

-Procés participatiu Nau Bostik: Estava previst de dur-ho a terme al PAD, però amb la 

situació de pandèmia no s’ha pogut desenvolupar fins ara.  Ecologia Urbana està 

treballant-hi i es preveu fer un retorn entre setembre i octubre.  
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-Centre Cívic: Es contractarà un estudi acústic per concretar les actuacions necessàries 

per millorar la sonoritat de la sala polivalent. 

-Pressupostos participatius: Es duran a terme millores al parc de la Pegaso amb 

l’adequació de la muntanyeta, l’accessibilitat de la tirolina i l’ampliació de l’àrea de 

gossos. S’han afegit 375.000€ per part del districte i es començarà el 1r trimestre de 

2023. 

-Millora entorns de la Torre del Fang: ara el projecte està en redacció i es preveu iniciar 

obres al juny de 2023 i acabi a finals del mateix any. 

-El darrer trimestre de l’any, ADIF començarà a cobrir les vies entre Espronceda i 

l’estació. Es farà acopi de material durant un temps.     

Preguntes Informe Regidora: 

-Es consulta quan es farà una intervenció integral al Centre Cívic de la Sagrera? Hi ha 

entitats que encara hi són per tal de reivindicar l’equipament. Es respon que està clar 

que cal fer una intervenció important, tot i que estructuralment no és senzill i dificulta 

que es faci. Tanmateix es té clar que s’ha de prioritzar. 

-Parc de la Pegaso: es confirma que l’ampliació de l’àrea de gossos serà segregada de 

la resta d’espais, davant una consulta al respecte. 

-Espai 30: Agraeixen que s’hagi notificat públicament la intervenció que es farà a 

l’equipament.  

 

6. Precs i preguntes 

Els veïns expressen les següents queixes o peticions, que es remetran als 

departaments municipals corresponents: 

Preguntes/Comentaris Respostes 

-Quan es reurbanitzarà el C/ Antonio 

Ricardos? Cal expropiar una casa. 

No està prevista actuació a aquest carrer. 

Hi ha expropiacions pendents i la 

priorització no es fa des de districte. 

Cal podar las plantes de pl Asamblea de 

Catalunya  

Es traslladarà la necessitat de millorar la 

cura de parterres i plantes, així com a 

nivell de neteja amb la nova contrata. 

Carrer Martí Molins ha de pujar fins a 

Filipines  

Evitem fer vies ràpides per seguretat i per 

model de ciutat. 
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Es proposa que C/ Garcilaso sigui una 

rambla de Meridiana cap avall. Els 

parterres s’han d’arreglar.  

Es mira de guanyar verd, però som una 

ciutat molt massificada i amb un clima 

que no permet algunes actuacions de les 

que es veuen a altres països. 

Meridiano Cero- 

Hi ha 16 locals de restauració a la zona. La 

majoria no porten etiqueta a les terrasses 

de 2022, fins i tot n’hi ha que no porten 

cap etiqueta. 

Volen saber l’autorització d’horaris i 

taules per poder saber que és correcte. 

Qui revisa, Serveis tècnics, llicències o 

Guàrdia Urbana? 

La política de facilitar terrasses per 

situació de COVID, ara s’està aplicant una 

nova normativa que s’està mirant 

d’aplicar. Estem revisant la normativa 

amb inspecció, però si ens demaneu 

zones concretes ho podem mirar. 

 

Zona de càrrega i descàrrega al principi 

del C/ Açores, dificulta l’entrada i sortida 

a un pàrquing. Hi ha unes altres zones a la 

vora que podria donar servei.  

Ho recollim i ho treballem. 

 

Agraïment públic per l’actuació del 

problema que hi va haver a l’hort de la 

ferroviària. 

Gràcies. 

Davant Can Gaig hi havia un forat i l’han 

tapat amb ciment sense respectar la 

pavimentació. 

Es traslladarà a Serveis Tècnics 

Carril bici a la vorera de Clara Zetkin està 

generant problemes. 

S’ha portat a la taula de mobilitat. No es 

pot baixar, tot i que es farà una actuació 

per tal que no arribi a Berenguer de 

Palou. Els carrils bici venen des de ciutat.   

Pl Masadas no hi ha cap bar que posi les 

taules a la carretera i a les 12 en punt 

tanquen tots els bars. Hi ha un problema 

amb les pilotes, es juga amb pilotes 

reglamentàries que fan mal quan et 

donen. Bon servei dels pagesos. 

 

En el seu moment es va prohibir que 

posessin taules la carretera i s’ha 

respectat. 
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La terrassa de Mn Juliana amb Garcilaso 

està en mig del pas. 

Es mirarà de resoldre aquest tema. 

 

 


